

High altitude wine in Santa Catarina, Brazil
A Collective Brand
Les vins d'altitude de Santa Catarina, Brésil
Une Marque Collective

J. F. da Silva Protas⁽¹⁾

⁽¹⁾ Embrapa Uva e Vinho, Caixa Postal, 130, 95700-000 - Bento Gonçalves, Brésil.
E-mail : protas@cnpuv.embrapa.br

Abstract

Wine production on the higher and colder regions of Brazil began in the 2000's, on the states of Santa Catarina and Rio Grande do Sul. This work has as goal to establish, based on physical environmental and technical stands, the Technical Regulation for high altitude fine wine production in Santa Catarina. The "High Altitude Fine Wine Producers Association of Santa Catarina" – ACAVITIS, is the promoter institution representing the producer sector. This work analyzed physical aspects related to topography and climate, and human aspects, including the agronomic behavior of varieties and rootstocks and oenological ones. This analysis resulted on the establishment of the technical parameters to the certification, part of the Production Regulation developed. This Regulation define that the wine production area must be located above 900 metros on the 3 geographic regions defined for the Plateau of Santa Catarina: São Joaquim, Campos Novos and Caçador. Also, the wines must be elaborated exclusively from *Vitis vinifera* grapes. For white wines the varieties include: Chardonnay, Riesling Itálico, Sauvignon Blanc, Riesling Renano, Gewurztraminer, Moscato Giallo, Petit Manseng, Gross Manseng, Viogner, Fernão Pires and Alvarinho; and for red wines, the varieties are: Cabernet Sauvignon, Cabernet Franc, Merlot, Tannat, Pinot Noir, Malbec, Tempranillo, Tinta Roriz, Touriga Nacional, Sangiovese, Montepulciano, Petit Verdot, Syrah, Touriga Franca, Marcelan and Teroldego. The Production Regulation generated from these studies will be used to qualify and certify the wines through the collective brand "High Altitude Wine of Santa Catarina", under custody of the ACAVITIS.

Resumé

La production des vins fins dans des régions plus en altitude et plus froides du Brésil a commencé au début des années 2000, dans les états de Santa Catarina et du Rio

Grande do Sul, au sud du pays. L'objectif du travail a été d'établir, en base à des critères physico-environnementales et techniques, des Normes Techniques pour la production des vins fins d'altitude dans l'état de Santa Catarina. L'Association Catarinense des Producteurs des Vins Fins d'Altitude – ACAVITIS, est l'institution de tutelle de cette action et représente les producteurs vitivinicoles. Ont été analysés aspects physiques concernant le relief et le climat, bien que les facteurs humains, en incluant les facteurs agronomiques (porte-greffes, cépages) et œnologiques. Une telle analyse a permis l'établissement des paramètres techniques de référence pour la certification qui fait partie de la Norme Technique de Production. Cette norme établie que le vignoble doit être localisé au-dessus de 900 mètres d'altitude pour les 3 régions géographiques établies dans le Planalto Catarinense : São Joaquim, Campos Novos et Caçador. Egalement, les vins doivent être élaborés exclusivement avec les cépages de *Vitis vinifera*. En particulier, ont été retenue les cépages blancs Chardonnay, Riesling Itálico, Sauvignon Blanc, Riesling Renano, Gewurztraminer, Moscato Giallo, Petit Manseng, Gross Manseng, Viogner, Fernão Pires et Alvarinho. Pour les rouges, ont été retenue les cépages Cabernet Sauvignon, Cabernet Franc, Merlot, Tannat, Pinot Noir, Malbec, Tempranillo, Tinta Roriz, Touriga Nacional, Sangiovese, Montepulciano, Petit Verdot, Syrah, Touriga Franca, Marcelan et Teroldego. La Norme Technique de Production, définie par cette étude, va être utilisée pour qualifier et certifier les vins produits para la marque collective "Vins d'Altitude de Santa Catarina", sur la tutelle de la ACAVITIS.

TERZO CONGRESSO INTERNAZIONALE
SULLA VITICOLTURA DI MONTAGNA E IN FORTE PENDENZA

Castiglione di Sicilia (Ct) – Sicilia - Italia
12-14 Maggio 2010

THIRD INTERNATIONAL CONGRESS ON
MOUNTAIN STEEP SLOPEVITICULTURE

Castiglione di Sicilia (Ct) – Sicily - Italy
12-14 May 2010

TROISIÈME CONGRÈS INTERNATIONAL SUR LA
VITICULTURE DE MONTAGNE ET EN FORTE PENTE

Castiglione di Sicilia (Ct) – Sicile - Italie
12-14 Mai 2010

ABSTRACT

